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Jonatan Fontan

a ser especial pre-
sentar el text al Con-
sell l’altre dia?
Va ser emotiu, al par-

tit estem treballant amb aquest
tema des d’un congrés que vam
celebrar el 2005. Des d’aleshores
la societat està més madura en
temes com aquest i era el mo-
ment de presentar la llei.

Què vol dir amb més madura?
Hi ha molts senyals que ho indi-
quen molt clarament a part de
l’evolució legislativa que hi ha ha-
gut a Espanya, França o fa poc a
Anglaterra.

Parli’m dels senyals locals.
La Llei de parelles de fet del 2006
va ser un avenç. El Consell dels
Joves de l’any passat va fer una
proposta sobre això i les dades
del CRES indiquen que un 70%

veuria bé que es legalitzés el ma-
trimoni entre persones del ma-
teix sexe. I per acabar, la sentèn-
cia judicial que va reconèixer la
pensió de viduïtat d’un cònjuge
homosexual. Amb tot aquest
context no podíem demorar més
la presentació de la llei.

Però vostès són tres al Consell
General i el problema és el nom
de la cosa. Si no es diu matrimo-
ni no pot ser?
L’Estat ha de complir el seu deure
constitucional i normalitzar l’acte
del matrimoni perquè ningú no
hagi de patir cap tipus de discri-
minació en l’àmbit familiar o la-
boral. Darrere d’aquesta proposta
hi ha històries de persones amb
una vivència important.

I si li’n diem ‘unió de parelles
del mateix sexe’ no és suficient?
Estem en el mateix, no seria un
fet normalitzat. Imagina’t que has
de fer un paper i has d’omplir
amb una creueta l’estat civil. Qui-
nes opcions sortiran? Solter, casat
i unit del mateix sexe?

Què li diria al Copríncep bisbe

si pogués parlar amb ell una es-
toneta?
Que nosaltres treballem per rei-
vindicar uns drets que no van en
contra d’ell i que li tenim tot el
respecte.

A França van sortir centenars
de milers de persones a protes-
tar pel tema de la paraula ‘ma-
trimoni’.
Em vaig sorprendre molt que
passés això a França tot i que crec
que també ho van polititzar molt.
Crec que els que es manifesten
són gent que no entén que donar
drets a una persona no els en treu
cap a ells.

Si vol em contesta, si no, no, pe-
rò la pregunta em sembla relle-
vant amb el que estem parlant.
Vostè és homosexual?
Sí. A casa meva ho saben, però si
l’Estat normalitzés el matrimoni
beneficiaria també situacions fa-
miliars d’altra gent.

Se m’ha posat vermell per la
pregunta. És difícil encara a dia
d’avui ser gai a Andorra?
Jo no he patit mai cap atac directe
però és clar que no és un tema
normalitzat aquí.

Hi ha molta tafaneria?
Sí, n’hi ha molta encara.

Li faria il·lusió poder casar-se a
Andorra algun dia?
No sé si em vull casar però si ho
faig millor si ho puc fer aquí.

V

XAVIER PUJOL

“Encara hi ha molta tafaneria
aquí amb els homosexuals”

>>Amor, parella i matrimoni per a tothom que ho vulgui 
34 anys, solter. Treballa a Andorra Telecom i milita al PS des de l’any 2005. Dilluns va ser

un dels que van presentar la proposició de llei de matrimoni gai al Consell General.
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GABRIEL FERNÀNDEZ

No vull ni imaginar què hauria
passat si haguessin posat un dels
personatges de Nazario, posem
per cas; com tampoc no vull pen-
sar que tot plegat no sigui més
que un pretext (algú podria fer
públiques les queixes i el nombre
de firmes que les avalen, si us

plau) per liquidar definitivament
un projecte que el comú potser no
va avaluar bé des d’un bon princi-
pi (si no és així, no s’entén que poc
després d’inaugurar la primera fa-
çana s’ajornés dos anys la possibi-
litat d’una segona). En la meva ig-
norància, hauria defensat que és
millor educar que prohibir; però
com que ja està fet el fet, i com que
diuen que cal prendre’s l’esdeveni-
dor amb esperit positiu, podríem
aprofitar tan abnegada iniciativa
com a punt de partida per a revisar

a fons tants missatges subliminals
com ens amaguen moltes de les
presumptes obres d’art (reconegu-
des o casolanes) que ens envolten,
començant, per exemple, per As-
tèrix i tot el seu poblat de drogates
(què du la poció màgica que es po-
sen a l’instant com a motos?); o els
episodis complets de Batman i Ro-
bin (un adolescent en malles que
surt de nit amb un home vestit de
cuir negre?). I quan haurem aca-
bat amb el còmic, seguirem amb la
literatura en general, i amb el cine-

ma, i amb les arts plàstiques, fins a
eliminar tot vestigi gràfic o escrit
dels vicis que corquen els valors
de la nostra civilització. I així, un
cop depurat tot allò perniciós del
llegat cultural dels nostres avant-
passats, disposarem de temps i
d’un munt de façanes on pintar es-
cenes bucòliques amb nens rossos
amb una cara de salut insultant
fent exercici enmig d’un prat. I
potser amb unes xemeneies fume-
jant en la llunyania, per contextua-
litzar l’estampa.

la seca, 
la meca i... Façanes
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